
Strona 1 z 41 
 

Darłowo, dnia 2 lutego 2023 roku 
 
 
BR.0002.3.2023   
 

Protokół Nr LXIV/2023 

z LXIV sesji VIII kadencji Rady Gminy Darłowo 

z dnia 2 lutego 2023 roku 

pod przewodnictwem Pana Henryka Ignatowicza  

Wiceprzewodniczącego Rady Gminy Darłowo 
 

Sesja odbyła się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Darłowo. 
 
Wiceprzewodniczący rozpoczął obrady sesji o godzinie 1000, a zakończył o godzinie 1222. 
 

 

Na ustawowy stan 15 Radnych w chwili rozpoczęcia w sesji uczestniczyło 12 Radnych, co 
stanowi kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał. 

Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo był nieobecny, usprawiedliwiony.  
Radna Anna Krawczuk-Kiełb była nieobecna, usprawiedliwiona.  
Radny Henryk Noworolnik był nieobecny, usprawiedliwiony.  
 
/Lista obecności Radnych na posiedzeniu LXIV sesji Rady Gminy Darłowo VIII kadencji w dniu 2 lutego 2023 
roku stanowi załącznik Nr 1 do niniejszego protokołu/ 
 
Wiceprzewodniczący powitał obecnych na sesji Sołtysów Sołectw Gminy Darłowo.   
 
/Lista obecności Sołtysów Sołectw Gminy Darłowo stanowi załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu/ 
 

Pan Radosław Głażewski – Wójt Gminy Darłowo; 
Ponadto w sesji udział wzięli: 

Pani Izabela Sielska – Zastępca Wójta Gminy Darłowo; 
Pani Violetta Kolanek – Skarbnik Gminy Darłowo; 
Pani Anna Szynkowska-Borkowska – Sekretarz Gminy Darłowo; 
Pani Joanna Stępień – Radca Prawny; 
Pan Tomasz Gondek – Prezes Spółki z o. o. Gminny Zakład Użyteczności Publicznej z 
siedzibą w Krupach; 
Pan Przemysław Pociecha – Komendant Straży Gminnej; 
Pani Halina Przybysławska – Przewodnicząca Rady Seniorów; 
Pan Piotr Górniak – Prezes Zarządu Stowarzyszenia Środkowopomorska Grupa Działania;  
Pani Aleksandra Wołujewicz Dyrektor Biura SŚGD w Koszalinie. 
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/Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do niniejszego protokołu/ 
 

Pan Henryk Ignatowicz Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo przystąpił do 
powołania sekretarza obrad dzisiejszej sesji. 
Na Sekretarza obrad powołano Radnego Wiesława Moskwę
W głosowaniu wzięło udział 12 Radnych, głosując: 

. 

11 głosów za, 
0 głosów przeciw, 
1 głos wstrzymujący (radny Wiesław Moskwa) 

 
Wiceprzewodniczący powołał na protokolantkę panią Iwonę Kowalską. 
 
Dzisiejsza sesja została zwołana zgodnie z art. 20 ust. 1 ustawy o samorządzie 

gminnym oraz § 30 ust. 3 Statutu Gminy Darłowo. 
 
 
 

Ustalenie  porządku obrad. 
Ad.2.  

 
Wiceprzewodniczący przypomniał, że proponowany porządek obrad radni otrzymali 

wraz z zawiadomieniami na dzisiejszą sesję.  
 
/Proponowany porządek obrad radni otrzymali wraz z zawiadomieniami na LXIV Sesję Rady Gminy Darłowo. 
Porządek obrad wraz z zawiadomieniem stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu/ 
 

Wiceprzewodniczący poinformował, że przed sesją na podstawie art. 20 ust. 5 ustawy                                   
o samorządzie gminnym otrzymał od Wójta Gminy Darłowo wniosek o wprowadzenie do 
porządku obrad następujących projektów uchwał:
 

  

1) w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX.509.2022 Rady Gminy Darłowo z dnia 22 
kwietnia 2022 roku w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania na drogach 
publicznych na obszarze Gminy Darłowo, wysokości stawek za parkowanie 
pojazdów samochodowych w strefie, wysokości opłat dodatkowych oraz sposobu ich 
pobierania; Druk Nr 10/2023LXIV 

2) w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 
nieruchomości, którzy nie są obowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi na rzecz gminy za usługi w zakresie odbierania odpadów 
komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w 
instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych; 
Druk Nr 11/2023LXIV 

3) w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2023 rok; Druk Nr 12/2023LXIV 
4) w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Wójta Gminy Darłowo;                                               

Druk Nr 13/2023LXIV  
 
/Wniosek o zmianę porządku obrad stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu/ 



Strona 3 z 41 
 

Do proponowanego porządku obrad Wiceprzewodniczący wprowadził zmianę polegającą 
na wycofaniu punktu nr 14 porządku obrad w sprawie rozpatrzenia projektu uchwały w 
sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych. Druk Nr 11/2022LX 
 
Wiceprzewodniczący Rady zapytał czy są wnioski do porządku obrad?  
Nikt wniosków nie zgłosił.  
 
Wobec braku kolejnych wniosków Wiceprzewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowań nad wprowadzeniem zmian do porządku obrad sesji.  
 
Na podstawie wyników głosowania Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo stwierdził, 
że za wycofaniem z porządku obrad punktu nr 14 w sprawie rozpatrzenia projektu 
uchwały w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych; Druk Nr 2/2023LXIV 
było  
12 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących,  
czyli punkt nr 14 w całości został wykreślony z porządku obrad dzisiejszej sesji.    
 
 
Na podstawie wyników głosowania Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo stwierdził, 
że za wprowadzeniem do porządku obrad projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały 
Nr XLIX.509.2022 Rady Gminy Darłowo z dnia 22 kwietnia 2022 roku w sprawie 
ustalenia strefy płatnego parkowania na drogach publicznych na obszarze Gminy 
Darłowo, wysokości stawek za parkowanie pojazdów samochodowych w strefie, 
wysokości opłat dodatkowych oraz sposobu ich pobierania; Druk Nr 10/2023LXIV było  
12 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących,  
czyli projekt uchwały został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
 
 
Na podstawie wyników głosowania Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo stwierdził, 
że za wprowadzeniem do porządku obrad projektu uchwały w sprawie określenia 
górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy nie są 
obowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz 
gminy za usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania 
zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni 
ścieków i transportu nieczystości ciekłych; Druk Nr 11/2023LXIV było  
12 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących,  
czyli projekt uchwały został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
 



Strona 4 z 41 
 

Na podstawie wyników głosowania Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo stwierdził, 
że za wprowadzeniem do porządku obrad projektu uchwały w sprawie zmian w 
budżecie Gminy Darłowo na 2023 rok; Druk Nr 12/2023LXIV było  
12 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących,  
czyli projekt uchwały został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
 
 
Na podstawie wyników głosowania Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo stwierdził, 
że za wprowadzeniem do porządku obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia 
skargi na działanie Wójta Gminy Darłowo; Druk Nr 13/2023LXIV było  
12 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących,  
czyli projekt uchwały został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
 
 
Wiceprzewodniczący powiedział, że porządek obrad dzisiejszej sesji po przyjętych 
zmianach przedstawia się następująco: 
 

 
Punkt 14 został wykreślony z porządku obrad.  

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX.509.2022 Rady Gminy 
Darłowo z dnia 22 kwietnia 2022 roku w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania na 
drogach publicznych na obszarze Gminy Darłowo, wysokości stawek opłat za parkowanie 
pojazdów samochodowych w strefie, wysokości opłat dodatkowych oraz sposobu ich 
pobierania. Druk Nr 10/2023LXIV 

Punkt 22 otrzymuje brzmienie:  

 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych 
przez właścicieli nieruchomości, którzy nie są obowiązani do ponoszenia opłat za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz gminy za usługi w zakresie odbierania 
odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w 
instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych. Druk Nr 
11/2023LXIV 

Punkt 23 otrzymuje brzmienie:  

 

 
Dodaje się kolejne punkty o następującym brzmieniu;  

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2023 rok 
Druk Nr12/2023LXIV 

Punkt 24:  

 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Wójta Gminy 
Darłowo. Druk Nr 14/2023LXIV 

Punkt 25:  
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Wolne wnioski. 
Punkt 26:  

 

Zamknięcie obrad. 
Punkt 27:  

 
 
Następnie przystąpiono do głosowania nad przyjęciem proponowanego porządku obrad z 
wprowadzonymi zmianami: 
 
W głosowaniu udział wzięło 12 radnych głosując: 
12 głosów za przyjęciem porządku obrad sesji wraz ze zgłoszonymi zmianami, 
0 głosów przeciw,  
0 głosów wstrzymujących.  
 
Wiceprzewodniczący na podstawie wyników głosowania stwierdził, że porządek sesji został 
przyjęty wraz ze zgłoszonymi zmianami. 
 
Na tym punkt zakończono. 
 
 
 
 

Przyjęcie protokołów:  
Ad. 3.  

- z LX sesji Rady Gminy Darłowo z dnia 16 grudnia 2022 roku,  
- z LXI sesji Rady Gminy Darłowo z dnia 30 grudnia 2022 roku,  
- z LXII sesji Rady Gminy Darłowo z dnia 11 stycznia 2023 roku, 
- z LXIII sesji Rady Gminy Darłowo z dnia 24 stycznia 2023 roku. 
 
Wiceprzewodniczący poinformował, że protokoły były wyłożone do wglądu w Biurze Rady. 
Nikt nie zgłosił uwag do tych protokołów, wobec czego protokoły z LX, LXI, LXII i LXIII  
sesji zostały podpisane bez uwag. 
 
Na tym punkt zakończono. 
 
 
 

Informacja Wójta Gminy Darłowo o działalności w okresie między sesjami wraz                        
z podaniem aktualnej sytuacji finansowej Gminy Darłowo. 

Ad. 4. 

 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że sprawozdanie z 

działalności Wójta Gminy Darłowo w okresie miedzy sesjami od 16 grudnia do dnia 
dzisiejszego ze względu na obfity program dzisiejszej sesji nie będzie dokładnie omawiał. 
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Ono zawsze jest przedłożone Radzie Gminy w Biurze Rady. Tych spotkań było bardzo dużo. 
Szczególnie wigilijno-noworocznych.  

 
Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy Darłowo w okresie miedzy sesjami stanowi załącznik nr 6 do 
niniejszego protokołu/ 

 
Pan wójt przedstawił jeszcze kondycję finansową Gminy Darłowo. Stan konta na 

rachunku podstawowym wynosi 3 601 133,07 zł. Założone lokaty 12 000 000,00 zł. Wydatki 
do poniesienia w najbliższych dniach wynoszą 365 952,12 zł. To są głownie faktury za usługi 
i zakupy na 306 902,12 zł, oraz stypendia motywacyjne dla uczniów szkół gminnych 
59 050,00 zł.  
 
/Kondycja finansowa stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu/ 
 

Pan wójt powiedział, że teraz chciałby przejść do tej uroczystej chwili wręczenia 
stypendiów naukowych.  

 
Pan Henryk Ignatowicz Wiceprzewodniczący Rady powiedział, że dotychczasowa 

sesja była uroczysta.  
 
Pan wójt powiedział, że jak najbardziej. Pan wójt powiedział, że mamy teraz okres, 

gdzie zbliża się półrocze i jak co roku wypłacamy stypendia naszym uczniom. Przed 
pandemią covid troszeczkę inaczej to wyglądało, ponieważ spotykaliśmy się na dużej sali, 
gdzie wszystkim dzieciom wręczaliśmy stypendia. Czas covida nam to zmienił i w sumie 
niektóre rzeczy się przyjęły, ale no jednak chcielibyśmy tutaj nagrodzić i wręczyć osobiście 
najlepszym uczniom z naszych szkół stypendia. Dlatego tutaj w obecności pani Justyny Osses 
Przewodniczącej Komisji Oświaty, Kultury i Sportu oraz Pana Wiceprzewodniczącego oraz 
wszystkich państwa wójt poprosił najlepszych uczniów wraz z rodzicami i nauczycielami o 
wystąpienie. Pan wójt powiedział, że oczywiście wiemy, że to jest praca zespołowa, gdzie 
oprócz wielkiej pracy tych najmłodszych, to jest to także praca nauczycieli i rodziców.  

 
Nagrodzeni uczniowie: 
Wiktoria Poborska, średnia 5,69. 
Piotr Brzeziński, średnia 5,75. 
Maksymilian Haręża, średnia 5,77. 
Katarzyna Jendrysiak, średnia 5,77. 
Lena Fiedorowicz, średnia 6,0. 
Hanna Góra, średnia 6,0. 
Miłosz Kaliszczak, średnia 5,92. 
Maciej Kaliszczak, średnia 5,92. 

 
Pan wójt wręczył uczniom dyplomy gratulacyjne i stypendia naukowe. Pan wójt 

gratulował dumnym dyrektorom szkół, nauczycielom i rodzicom.  
Na sali obrad rozlegały się ogromne oklaski.  
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Pan wójt powiedział, że jeszcze raz serdecznie gratuluje dyrektorom, którym serca z 
dumy pękają, a rodzicom jeszcze bardziej. Wójt powiedział, że cieszy się, że jesteśmy z nimi, 
żeby wręczyć te stypendia, ale nie tylko po to, żeby poznać jakie mają średnie, ale po to, żeby 
poznać jaką mamy tu zdolna młodzież – młodzież, która chce się uczyć. To jest bardzo w tych 
trudnych czasach trudne, że jest młodzież, która chce się uczyć, która nie tylko stawia na 
jakieś komórki, nie tylko na jakieś proste rzeczy, ale tak naprawdę ma jakieś większe cele. 
Wójt powiedział, że będzie trzymać kciuki za to, żeby udało im się te cele zrealizować. Pan 
wójt powiedział z pełną dumą w imieniu całej gminy, że ci uczniowie są naszą dumą.  

 
Na sali obrad rozległy się oklaski.  
 
Pan wójt zaprosił uczniów wraz z rodzicami i dyrektorami do wspólnego zdjęcia.  
 
Pani Justyna Osses Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury i Sportu poprosiła o 

przekazanie gratulacji pozostałym uczniom, tym, którzy także dostali stypendia.  
 
Pan wójt powiedział, że oczywiście się zgadza i powiedział, że mamy aż 137 

stypendystów w tym roku. Kwota wydana z budżetu to jest około 60 000 zł i tak naprawdę 
cieszymy się, że młodzież chce się uczyć. To jest bardzo dobra inwestycja w naukę.  

 
Pan Emil Gawęda pracownik Urzędu Gminy wykonał uczniom, rodzicom i 

dyrektorom szkół wspólną fotografię.  
 
Na sali obrad rozległy się jeszcze raz oklaski.  
 
Wiceprzewodniczący Rady powiedział, że koperty były policzone i nic nie zostało.   

 
Na tym punkt zakończono.    
 
 
 

Stowarzyszenie Środkowopomorska Grupa Działania – prezentacja w ramach 
konsultacji społecznych w celu przygotowania lokalnej strategii rozwoju na lata 2023-
2027. 

Ad. 5. 

 
Pan wójt powiedział, że wprowadzi do prezentacji Stowarzyszenia 

Środkowopomorska Grupa Działania. Pan wójt powiedział, że od wielu lat Gmina Darłowo 
jest członkiem tego Stowarzyszenia. Nie byliśmy od początku członkiem tego 
Stowarzyszenia i zabiegaliśmy o to długo, bo to są dodatkowe środki, które są 
wykorzystywane na rzecz gminy. To są dodatkowe środki unijne, które są rozdystrybuowane 
za pomocą tego stowarzyszenia. Bardzo się cieszymy, że tak wiele rzeczy powstało właśnie 
dzięki tym środkom w naszej gminie. Pan wójt powiedział, że współpraca jest wspaniała. Tu 
z Panem Prezesem Piotrem Górniakiem i Panią Dyrektor Aleksandrą Wołujewicz 
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uczestniczymy w życiu tej Środkowopomorskiej Grupy i jesteśmy członkiem jako 
Gmina Darłowo, który stara się uczestniczyć w wielu zebraniach i konsultacjach i stąd te 
dzisiejsze to spotkanie, bo w zakresie naszego wspólnego dobra i uzyskania jak 
największej ilości punktów i zdobycie środków jest uchwalenie właśnie takiej strategii 
dla całego regionu działania Środkowopomorskiej Grupy Działania. Pan wójt powiedział, 
że prosi o cierpliwość i wysłuchanie oraz ewentualne zapytania.  

 
Pan Piotr Górniak Prezes Zarządu Stowarzyszenia Środkowopomorska Grupa 

Działania powiedział, że jest mu niezmiernie miło, że Rada Gminy wraz z wójtem pozwolili 
na to, że mogą przedstawić tu konsultacje. Mówca powiedział, że robią te konsultacje w 15 
gminach, bo członkami Stowarzyszenia jest 15 gmin. Mówca powiedział, że na początku to 
była fundacja. Wtedy jeszcze właśnie cały powiat koszaliński i to było w różnych innych 
punktach. Postomino było w grupie słupskiej. Teraz to się zawęziło do województw. Pan 
Prezes powiedział, że Stowarzyszenie jest teraz tu w Gminie i jest to półmetek całych działań, 
które się odbywają – wszystkich zebrań w terenie.  

 
Pan Piotr Górniak powiedział, że jest od prawie sześciu kadencji samorządowcem i 

miał przyjemność być zastępcą Burmistrza w Polanowie przez długi okres czasu a od roku 
jest „stypendystą” ZUS. Mówca nawiązując do wydarzeń z dzisiejszej sesji powiedział, że 
jest pod wrażeniem tych wyników w nauce dzieci. Mówca powiedział, że naprawdę 
uczestniczył w wielu spotkaniach przez pewien okres czasu i wynik średniej ocen 6,0 nie 
spotykało się tak często, ale owszem były takie wyniki. Mówca wyraził ogromny podziw dla 
młodzieży, która potrafi się tak pięknie uczyć.  

 
Pan Piotr Górniak powiedział, że Środkowopomorska Grupa Działania istnieje już 

od 2006 roku. Gmina Darłowo jest członkiem od trochę późniejszego czasu (od 2015 
roku) o czym wójt wspominał, co nie znaczy, że nie korzystamy z tych pieniążków obecnych. 
Mówca powiedział, że mają możliwość dawać poprzez różne konkursy, granty itp. Dzisiaj 
również Środkowopomorska Grupa Działania nie przyjechała do Gminy Darłowo z pustymi 
rękoma. Ale o tym już powie pani Dyrektor Biura SŚGD, co obejmuje ten projekt i te 
działania, które obecnie funkcjonują. Mówca powiedział, że to stowarzyszenie jest jednym z 
kilkudziesięciu na terenie województwa zachodniopomorskiego. Mówca powiedział, że 
Stowarzyszenie Środkowopomorska Grupa Działania jest największe w województwie 
zachodniopomorskim, ale drugie albo trzecie w całej Polsce. Tak się składa, że od początku 
jest najlepszym stowarzyszeniem w województwie zachodniopomorskim. Mówca powiedział, 
że z tego tytułu były też znaczne pieniądze, znaczne fundusze dodatkowe w ramach nagrody 
wykorzystane dla potrzeb gmin i nie tylko gmin ale i dla społeczności lokalnej. Pan Prezes 
powiedział, że Stowarzyszenie stara się działać w taki sposób, żeby jak najwięcej pieniążków 
poszło w teren. Tak się składa, że ta strefa nadmorska, w której również jest Gmina Darłowo 
najwięcej z tego skorzystała. Samorząd w ostatnim rozdaniu – dla samorządu Gminy 
Darłowo została przekazana kwota ponad 751 000 zł. To jest znaczna kwota. A tutaj 
jeszcze dzisiaj będzie powiedziane i przedstawione ile jeszcze można zdziałać. Pan Prezes 
powiedział, że jak będą pytania to jest do dyspozycji.  

 



Strona 9 z 41 
 

Pani Aleksandra Wołujewicz Dyrektor Biura SŚGD w Koszalinie powiedziała, że 
chciałaby dzisiaj przedstawić możliwości jakie otwiera przed nami nowa perspektywa 
środków Unii Europejskiej rozpisana do roku 2027. Mówczyni powiedziała, że Lokalna 
Grupa Działania dysponuje środkami ukierunkowanymi bezpośrednio na rozwój obszarów 
wiejskich, typowo na rozwój obszarów wiejskich. Z tych środków mogą korzystać gminy 
miejskie, wiejskie i gminy miejsko-wiejskie do 20 000 mieszkańców. Pani Dyrektor 
powiedziała, że zanim jednak do tego przejdzie, chciałaby krótko podsumować to, co udało 
im się osiągnąć do tej pory.  

Mówczyni powiedziała, że obecnie realizowany program opiewa na kwotę 
niespełna 28 000 000 zł. Przede wszystkim realizowane były przedsięwzięcia czy też 
operacje polegające na możliwości skorzystania ze wsparcia na utworzenie nowej firmy. Były 
to kwoty w wysokości 60 000 zł. W ostatnich naborach wzrosły one do 100 000 zł. Łącznie 
zrealizowano pięć naborów wniosków na kwotę niespełna 5 000 000 zł. Mówczyni 
powiedziała, że 91 wniosków zostało złożonych a 75 wniosków zostało wybranych. Bardzo 
wiele wnioskodawców zarówno z zakresu zakładania nowej firmy, jak i rozwijania już 
istniejących przedsiębiorstw pochodziło z terenu Gminy Darłowo. Głownie 
wnioskodawcy rozwijali, bądź rozwijali firmy w zakresie branży turystycznej. Z uwagi na 
naszą lokalizację w pasie pomorza środkowego były to głównie noclegi i obiekty 
gastronomiczne. Mówczyni powiedziała, że jednak chciałaby pokazać kilka innych perełek, 
które się trafiły, które były bardzo ciekawe. Pani Dyrektor podczas prezentacji pokazała 
przykład założonej działalności gospodarczej z zakresu produkcji przyrządów i narzędzi 
terapeutycznych w Gminie Biesiekierz. Następny przykład dotyczył szkolenia z zakresu 
sportów wodnych – wnioskodawca z Gminy Mielno. Studio fotografii – wnioskodawca z 
miasta Darłowo.  

 
Pani Dyrektor powiedziała, że ponad operacjami na założenie nowej działalności 

gospodarczej wpierane zostały firmy już istniejące. Tutaj kwotą o jaką można było się 
ubiegać było 300 000 zł. W ostatnim okresie kwota ta wzrosła do 500 000 zł na jednego 
wnioskodawcę. Kwota wcale nie mała. W ramach tej kwoty można było dokonać różnego 
rodzaju inwestycji w zakresie budowy lub przebudowy nieruchomości, wyposażenia lokali, 
wyposażenia firm, dokonania różnorakich inwestycji. W tym zakresie zostało wydanych do 
tej pory niespełna 10 300 000 zł w trzech konkursach. Mówczyni powiedziała, że147 
wniosków zostało do nich złożonych i 111 wniosków otrzymało wsparcie. Tutaj również 
podobnie jak poprzednio wnioskodawcy pochodzili z sektora usług turystycznych. Mówczyni 
pokazała również dla przykładu Ośrodek Wczasowy Promyczek w Sarbinowie, w którym 
wnioskodawca wymieniał okna i ocieplał ściany w celu dostosowania do działalności 
całorocznej. Także zostały postawione domki letniskowe w Gminie Postomino. Pani Dyrektor 
pokazała swój ulubiony projekt, którym jest gabinet stomatologiczny. Ten gabinet 
stomatologiczny świetnie działa aż do dnia dzisiejszego. Wnioskodawca wyposażył cały 
gabinet i rozwinął działalność o dodatkową branżę, bo do tej pory działał w nieco innym 
zakresie. Projekt ten pochodzi z Gminy Świeszyno.  

Kolejnym przedsięwzięciem, w ramach którego udzielane było wsparcie w ramach 
obecnie realizowanej strategii to był cel infrastruktura turystyczna i rekreacyjna. Były to 
operacje, z których głównie korzystały samorządy. Samorządy tutaj były głownie 
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wnioskodawcami i zgłaszały do Środkowopomorskiej Grupy Działania projekty, które w 
pewnej kolejności były z powodzeniem realizowane, w tym również na terenie Gminy 
Darłowo. Bardzo fajnie to wszystko wyszło. Łącznie zrealizowano cztery konkursy na kwotę 
13,5 miliona złotych. 68 wniosków zostało złożonych a 67 wniosków zostało wybranych do 
realizacji. Tutaj głównie zgłaszane były projekty dotyczące, tak jak nazwa wskazuje 
przedsięwzięcia turystyki i rekreacji. Były to place zabaw, były to zagospodarowania terenu. 
Były to także zagospodarowania parków, zbiorników wodnych – wszystko, co wiąże się z 
rekreacją głównie w zakresie bardziej pod kątem dzieci i młodzieży. Pani dyrektor 
zaprezentowała kilka przykładów. Miasto Sławno, gdzie projekt realizowany był w zakresie 
miejsc dla małej architektury i tu była budowa miejsca odpoczynku i rekreacji dla kajakarzy 
przy ulicy Gdańskiej. Gmina Polanów także realizowała infrastrukturę turystyczną, gdzie są 
ławki, instalacje zabawowe dla dzieci, miejsce do grillowania. Także realizowany był rynek 
miejski w Bobolicach w zakresie infrastruktury turystycznej.  

 
Ponad te operacje, które realizowane były w zakresie naborów otwartych, czyli 

poprzez zbieranie wniosków w konkursach, realizowano również jako Lokalna Grupa 
Działania projekty współpracy z całkiem odrębnego budżetu.  

 
Pani Dyrektor powiedziała, że tutaj może pochwalić się współpracą zarówno na arenie 

krajowej z lokalnymi grupami działającymi po sąsiedzku, jak również na arenie 
międzynarodowej. Mówczyni powiedziała, że współpracują bardzo fajnie z Lokalną Grupą 
Działania z Portugalii, z którą realizują już w tej chwili drugi projekt. Mówczyni powiedziała, 
że myśli, że ta współpraca będzie kontynuowana również w przyszłości. Ale najbardziej 
pochwalić się chciała projektem, na który mówi się „Miejsca aktywności koedukacyjnej”. 
Jest to wysoko punktowany projekt, w stu procentach finansowany ze środków Unii 
Europejskiej i uczestniczą w nim wszystkie gminy członkowskie. W ramach tego projektu 
każda z gmina, w tym również Gmina Darłowo otrzymała już w zasadzie na tą chwilę 
większość wyposażenia, bo została ostatnia partia ław i stołów do dostarczenia w okolicach 
miesiąca maja tego roku. Na wyposażenie składają się dwa namioty plenerowe o 
wymiarach 8/20 pięknie oznakowane herbem Gminy Darłowo, które będzie można z 
powodzeniem wykorzystywać w trakcie różnego rodzaju imprez plenerowych czy innych 
wydarzeń społecznych. W skład wyposażenia wchodzą również podesty sceniczne o 
wymiarach 4/3 i 48 zestawów drewnianych ław i stołów, które będą stanowiły 
wyposażenie tych namiotów. Ilość ich wystarczy, żeby zagospodarować w stu procentach 
namioty o tych wymiarach. Pani Dyrektor powiedziała, że bardzo fajne w tych namiotach 
jest to, że one są modułowe. Będzie można regulować sobie wielkość tego namiotu w 
zależności potrzeby dostosowania go do aktualnych potrzeb. Wartość wyposażenia to 
kwota 120 000 zł całkowicie finansowana ze środków Unii Europejskiej bez wkładu 
własnego. Oczywiście ze strony stowarzyszenia wymaga to jakby wyłożenia środków 
własnych z uwagi na to, że projekt realizowany jest na zasadzie refundacji poniesionych 
kosztów, a więc zakupy te Stowarzyszenie robi z własnych środków, a następnie będzie się 
ubiegać ich zwrot.  

W ramach tego samego projektu wyposażenie otrzymają również dwa powiaty 
partnerskie tj. powiat sławieński i powiat koszaliński. Wyposażenie to będzie obejmowało 
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nieco mniejsze namioty o wymiarach 3/3 w pełni wyposażone z komputerami i z bardzo 
fajnym elementem, tj. radiowym systemem dla wycieczek i do tłumaczeń symultanicznych na 
35 odbiorników. Mówczyni powiedziała, że chociaż głównym dysponentem jest Powiat 
Sławno. W przypadku, gdyby gmina miała potrzebę skorzystania, to będzie można jak 
najbardziej skorzystać z tego sprzętu. Taki sprzęt jest bardzo pomocny przy oprowadzaniu 
jakiś większych grup gości. Podobnym wyposażeniem będzie dysponowało ŚGD Lokalna 
Grupa Działania.  

 
W ramach środków przeznaczonych w kolejnej perspektywie finansowej, która 

jest planowana od roku 2023 do roku 2027 wiele się zmieni. Pani Dyrektor powiedziała, że 
budżet Lokalnej Grupy Działania będzie zasilony z dwóch różnych funduszy. Czyli całkiem 
inaczej niż było to do tej pory stosowane. Na podstawie decyzji Marszałka nasze 
województwo zgłosiło się, czy też zdecydowało o włączeniu do Lokalnych Grup Działania 
wdrażania Programu Europejskiego Funduszu Społecznego. Jest on zapisany w 
dokumencie, na który kiedyś mówiliśmy Regionalny Program Operacyjny a teraz nazywa się 
on Fundusze Europejskie na Rzecz Pomorza Zachodniego w Priorytecie VI. Nasza 
Lokalna Grupa Działania będzie dysponować tutaj budżetem 13 160 000 zł. Z drugiego źródła 
będziemy korzystać w ramach Europejskiego Funduszu Rolnego, czyli tak jak jest to do tej 
pory realizowane na projekty podobnego zakresu. Będzie to budżet wyjściowo 15 750 000 zł. 
Pani Dyrektor powiedziała, że Środkowopomorska Grupa Działania będzie łącznie 
dysponować kwotą niespełna 29 000 000 zł. Jest to spora kwota biorąc pod uwagę, że 
rozpoczynając ten okres programowania mieli zakontraktowane 15 000 000 zł, ale na skutek 
otrzymywania różnego rodzaju bonusów, nagród za doskonałą efektywność wdrażania i 
innych starań o dodatkowe środki kończą ten okres programowania z kwotą 28 000 000 zł. 
Pani Dyrektor powiedziała, że patrząc na wyjściową kwotę 29 000 000 zł myśli, że to jest 
całkiem obiecujący budżet i jak najbardziej jest szansa na to, żeby on jeszcze w przyszłości 
uległ rozszerzeniu.  

 
Projekty, które będą możliwe do dofinansowania w ramach Lokalnej Grupy Działania 

będą zawierały elementy, które stosują i robią do tej pory. Nadal będą wspierani 
przedsiębiorcy, firmy nowe i firmy istniejące. Tutaj zmienią się zasady udzielania 
dotacji, natomiast co do zasady takie dotacje będą wciąż dostępne. Nowością będzie 
rozwijanie przedsiębiorstw społecznych w ramach tego elementu. To jest nowe i będzie 
wdrażane pilotażowo. Wartym podkreślenia jest fakt, że w ramach przyszłych funduszy 
zostało otwarte wsparcie dla osób prowadzących gospodarstwa rolne, co nie było do tej 
pory możliwe co do zasady. Takie osoby, które są ubezpieczone w KRUS będą mogły 
skorzystać z dotacji na gospodarstwa agroturystyczne, zagrody edukacyjne oraz 
gospodarstwa opiekuńcze.

 

 Jest to bardzo ciekawy element. Tutaj kwota dofinansowania 
będzie mogła wynosić około 150 000 zł. 65% dotacji pozostała część będzie musiała być 
zabezpieczona w ramach wkładu własnego.  

Radny Bogdan Herbeć wyszedł z sali obrad. 
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Co do pozostałych projektów pani dyrektor powiedziała, że będzie możliwość 
realizacji przygotowania koncepcji inteligentnych wsi. Po staremu nazywały się to tereny 
odnowy miejscowości a teraz zmieniono trochę nazewnictwo i formułę. Będzie można 
przygotować koncepcję rozwoju miejscowości czy też obszaru w zasadzie do 20 000 
mieszkańców z głównym uwzględnieniem komponentu środowiskowego i klimatycznego. W 
ramach dokumentów należy wyspecyfikować projekty, które mogłyby się przyczynić do 
rozwoju obszaru. Posiadanie takiej koncepcji będzie otwierało drzwi w ubieganiu się o 
wsparcie przez Gminę, czy też innych wnioskodawców z terenu gminy w ramach 
naborów realizowanych na wyższym szczeblu, czyli na szczeblu wojewódzkim czy 
krajowym. Mówczyni powiedziała, że  będą dodatkowo punktowane takie projekty jeśli będą 
objęte tą koncepcją. Główną zmianą, która jest planowana to zmiana dotowania 
inwestycji typowo infrastrukturalnej. Już nie będziemy mieć infrastruktury typowo 
turystycznej i rekreacyjnej, ale małą infrastrukturę publiczną. Czyli projekty, które 
planujemy do zgłoszenia do Lokalnej Grupy Działania muszą już jakby zawierać się w 
tej definicji nie turystyki i rekreacji a infrastruktury publicznej. Mówczyni powiedziała, 
że jest to korzystniejsze i bardziej ogólne i stwarza możliwości jakby włączenia w ten zakres 
szerszej liczby projektów. Wartym podkreślenia również jest ósmy punkt w tych 
możliwościach – włączenie społeczne osób w niekorzystnej sytuacji.

 

 Właśnie to jest ten 
Europejski Fundusz Społeczny Plus.  

Radny Bogdan Herbeć wrócił na salę obrad. 
 
Pani Anna Wołujewicz Dyrektor Biura Środkowopomorskiej Grupy Działania 

powiedziała, że zasady udzielania dofinansowań w przyszłości będą realizowane tak jak do tej 
pory, czyli będzie to refundacja wcześniej poniesionych kosztów w przypadku samorządów i 
firm już istniejących do 500 000 zł na jeden projekt oraz będzie stosowany ryczałt. Ryczałt 
oznacza wypłatę środków dotacji z góry na konto beneficjenta, strony umowy o 
dofinansowanie, wyprzedająco na pokrycie kosztów projektu. W formie ryczałtu będą 
realizowane trzy rodzaje operacji w zakresie podejmowania działalności gospodarczej, 
rozwoju pozarolniczych funkcji gospodarstw rolnych – gdzie również będzie wypłacana 
dotacja z góry – oraz dla projektów grantowych.  

 
Jeżeli chodzi o intensywność pomocy, czyli udział środków dotacji w projekcie a 

stosunku do udziału środków własnych jakie należy włożyć do inwestycji, będzie wyglądało 
to następująco:  

 
65 % dofinansowania otrzymają projekty inwestycji produkcyjnej. Inwestycje 

produkcyjne oznaczają to, że są to wszelkiego typu projekty, które polegają na zarobkowaniu. 
Czyli założenie działalności gospodarczej tutaj też będzie się kwalifikowało. Jest to nieco 
pogorszenie warunków udzielania wsparcia w stosunku do tego co do tej pory funkcjonuje, 
ponieważ do tej pory była to 100 % dotacja bez wkładu własnego. W przyszłości będzie ten 
wkład wymagany. Jednak z tego będą to najlepsze formy wsparcia dla osób zakładających 
działalność gospodarczą, które będą dostępne na rynku w ramach Nowych Funduszy Unii 
Europejskiej.  
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W przypadku podmiotów z sektora jednostek finansów publicznych, czyli gmin, które 

będą ubiegały się o przyznanie pomocy z tych środków, tutaj Pani Dyrektor przekazała dobrą 
wiadomość. Mówczyni powiedziała, że ponieważ wsparcie będzie udzielane w wyższej 
wysokości. Do tej pory stosują współczynnik 63%, natomiast od następnej perspektywy 
będzie to już 75 % dotacji. Także polepszyło się. 55 % będzie pochodziło ze środków Unii 
Europejskiej a 20% z budżetu Państwa. 85 % otrzymają operacje, które będą dotyczyły 
rozwoju pozarolniczej funkcji gospodarstw rolnych a nawet do 100% kosztów 
kwalifikowanych na inne operacje, które będą zapisane w Lokalnej Strategii Rozwoju jeśli tak 
zdecyduje zespół roboczy do spraw jej opracowania.  

 
Środki dla gmin, które będą mogły być wykorzystane przez gminy członkowskie 

są limitowane. Będą one mogły być wydane dla takich podmiotów do wysokości 40 % z 
całego budżetu. Jest to kwota około 11 000 000 zł, o które będzie mógł wnioskować 
samorząd. Oczywiście nie wyklucza to wnioskowania innych podmiotów z terenu gminy, na 
przykład organizacji pozarządowych, na przykład Ochotniczych Straży Pożarnych, bo już te 
podmioty, które nie są gminami nie będą posiadały żadnych dodatkowych limitów.  

 
Projekty, które muszą zostać zaplanowane w przyszłej strategii, którymi 

Środkowopomorska Grupa Działania nie zajmowała się do tej pory będą dofinansowane 
do 95%. To będą projekty dotyczące włączenia społecznego osób w niekorzystnej sytuacji. 
Będą to projekty typowo miękkie, nieinwestycyjne. Nie będzie można realizować żadnych 
remontów, modernizacji nieruchomości. Wszelkie koszty związane z tym projektem będą 
musiały być przeznaczone na to, co sobie rzeczywiście zakładamy, jaki cel obierzemy. Cele 
mogą być trzy: 

- aktywizacja społeczna, 
- aktywizacja edukacyjno-zawodowa, 
- aktywizacja zdrowotna.  
Tutaj można zaplanować sobie różnorakie projekty, które z punktu widzenia 

mówczyni są bardzo obiecujące i ciekawe. Można na przykład będzie realizować warsztaty 
kreowania wizerunku, promować zdrowie, wspomagać działalność świetlic środowiskowych. 
Mówczyni powiedziała, że nie są to koszty związane z bieżącą działalnością, ale z organizacją 
dodatkowych elementów, dodatkowej aktywności takich świetlic, dodatkowych zajęć. Pani 
Dyrektor powiedziała, że jest to ciekawe do przemyślenia. Finansowanie klubów 
młodzieżowych, działania z obszaru integracji społecznej, kulturalnej, obywatelskiej, 
sportowej. Ciekawe jest również poradnictwo psychologiczne i psychospołeczne, doradztwo 
zawodowe, trener pracy, pośrednictwo pracy. Pani Dyrektor powiedziała, że też podkreślenia 
warte jest finansowanie badań profilaktycznych lub specjalistycznych dla osób w 
niekorzystnej sytuacji lub ich rodzin. Są to ciekawe tematy. Trzeba się nad tym zastanowić. 
Przedstawiciele Środkowopomorskiej Grupy Działania są tutaj dzisiaj obecni, żeby 
zaawizować temat. Rozpoczynają prace nad tą nową strategią i będą chcieli w 
przyszłości w niedługim czasie zorganizować spotkania robocze, na które będą 
serdecznie zapraszać, w szczególności osoby, które są związane z pracą, ze społecznością 
lokalną, bo o tą pomoc będą mogły wnioskować konkretne podmioty: jednostki gmin i 



Strona 14 z 41 
 

same gminy, instytucje związane z kulturą, instytucje związane z rynkiem pracy, 
instytucje związane z edukacją, organizacje pozarządowe, usługi społeczne czyli opieka 
społeczna czyli GOPS, MOPS. Bardzo szeroki jest ten katalog dlatego przedstawiciele 
Środkowopomorskiej Grupy Działania bardzo serdecznie zapraszają do wypracowania 
jakby przedsięwzięć czy tematów, czy konkretnych rodzajów działań, które mogliby 
wpisać do tej strategii a następnie zrealizować w ramach tej kwoty 13 000 000 zł, żeby to 
było efektywne w terenie i odbyło się z korzyścią dla naszego wspólnego społeczeństwa. 
Na naszym obszarze zamieszkuje w tej chwili łącznie 127 000 mieszkańców i te 13 000 000 
zł można byłoby zadysponować w taki sposób, aby zabezpieczyć realizację chociaż części 
potrzeb. Wiadomo, że ten temat trzeba wybrać w taki sposób, aby można było w ramach tej 
kwoty sfinansować konkretny typ działalności i żeby nasi mieszkańcy z tego skorzystali.  

 
Pani Dyrektor powiedziała, że na stronie internetowej Środkowopomorskiej Grupy 

Działania jest udostępniona ankieta konsultacyjna, do wypełnienia której bardzo serdecznie 
zachęca. W tej ankiecie można wskazać obszary, które w opinii mieszkańców wymagają 
jeszcze pracy właśnie w obszarze ekonomii społecznej, w pracy z ludźmi bezpośrednio. 
Będzie to bardzo pomocne, ponieważ wskaże to kierunki w których powinni iść. Mówczyni 
powiedziała, że dzisiaj są w przededniu ogłoszenia naboru na nowe Lokalne Strategie 
Rozwoju. Mówczyni powiedziała, że wczoraj przyszła informacja od marszałka, że nabór ten 
już jest procedowany w Szczecinie do ogłoszenia i zostanie ogłoszony w przyszłym miesiącu, 
więc trzeba już zacząć intensywnie projektować te działania, projektować ten budżet, aby 
móc w kolejnych latach skorzystać z tego wspólnie. Mówczyni powiedziała, że z jej strony to 
już wszystko i bardzo chętnie odpowie na pytania.  

 
Pan Piotr Górniak Prezes Stowarzyszenia Środkowopomorska Grupa Działania 

powiedział, że mają państwo pewien przegląd tego wszystkiego co proponują i o co apelują. 
Mówca powiedział, że chce zwrócić uwagę na jedną rzecz. Ten sprzęt dla Gminy Darłowo 
jest to solidny sprzęt. Ławki nie są typu popularnej sieciówki, że jak siada trzech to czwarty 
już leży na ziemi. Ten sprzęt jest naprawdę bardzo mocny z prawdziwego zdarzenia. Pan 
Prezes powiedział, że jest byłym zawodowcem i wie co to znaczy mieć taki sprzęt w postaci 
tych namiotów, sceny i ławostołów. To jest naprawdę niezbędne na imprezy terenowe. W 
ostatnich latach pandemii mieliśmy przerwę w tych rzeczach ale teraz wznawia się te 
spotkania. Widać to w Polanowie a tym bardziej w gminach nadmorskich, gdzie już ci turyści 
zaczynają wracać na swoje właściwe miejsce. Mówca powiedział, że martwi,  go  to ,  że za 
parkingi trzeba więcej płacić, bo jest często w Darłówku.  

 
Pan Wójt powiedział, że my zapraszamy do Dąbek.  
 
Pan Prezes powiedział, że tutaj jest ten element, który warto było pozyskać, bo to jest  

120 000 zł udziału i warto ubezpieczyć, bo wszystkie formalności muszą być i 
bezpieczeństwo tego wszystkiego, żeby było też to dobrze składowane. W funduszach 
unijnych jest taka zasada, że od momentu rozliczenia – a to będzie w przypadku LGD do 
końca roku i jeszcze się liczy okres pięciu lat. Tu już odpowiada Gmina za właściwe 
przeznaczenie i utrzymanie właściwego stanu technicznego. Pan Prezes powiedział, że jest 
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jeszcze ta druga część, czyli fundusze unijne, które są spore. FS Plus – tu była cała gama tych 
wszystkich działań. Musimy wybrać tylko kilkanaście tych działań. W związku z tym 
Środkowopomorska Grupa Działania – tak jak już pani dyrektor wspominała – bardzo prosi o 
udział w ankiecie. To są bezpośrednie konsultacje na stronie internetowej 
Środkowopomorskiej Grupy Działania. Pan Prezes powiedział, że również wyśle do 
wszystkich MOPS, GOPS na terenie dwóch powiatów do wszystkich gmin informację z 
linkiem do tej ankiety, bo kto jak kto, to właśnie ci ludzie są najbliżej tych spraw związanych 
właśnie z tego typu formułą działania i wykorzystania funduszy. Mówca powiedział, że 
Środkowopomorska Grupa Działania ma do dyspozycji wspaniałe biuro wraz ze wspaniałą 
obsługą, więc ci co brali udział byli bardzo zadowoleni. Pan Prezes powiedział, że przed 
chwilą rozmawiał z jednym z panów, który korzystał z tych funduszy, który powiedział, że 
był bardzo zadowolony, że to było na wysokim poziomie.  

 
Pan Tomasz Urbański Sołtys Sołectwa Wicie powiedział, że dzisiaj jest.  
 
Pan Prezes powiedział, że bardzo go to cieszy, że jest zadowolony i patrzy na nowa 

perspektywę z nadzieją, że się znów uda. Mówca powiedział, że cieszy się, że jest taki odbiór 
i że te sprawy są właściwie robione. Pan Prezes zachęca do współpracy i konsultowania się z 
biurem, z panią dyrektor i również z nim. Jeśli są pytania, to bardzo prosi o nie. Nie będzie 
więcej czasu zajmował, bo wie że jeszcze sporo spraw jest.  

 
Pytań nie było.  
 
Pan Prezes Środkowopomorskiej Grupy Działania podziękował za uwagę i 

możliwość spotkania się.  
 
Pan Tomasz Urbański obecnie Sołtys Sołectwa Wicie powiedział, że jest 

fantastyczna współpraca. Mówca powiedział, że skorzystał z tego cztery lata temu, gdy 
grudniu podpisywali umowę w Szczecinie. Mówca powiedział skąd ten pomysł i sposób 
działania u niego. Mówca powiedział, że odbyło się takie spotkanie tu w tej sali. Wtedy ta 
informacja zakiełkowała i obrodziła pomysłem. Mówca powiedział, że możliwe, że to było 
nawet wcześniej, w 2017 roku. Wtedy pierwsza aplikacja nie udała się z powodu jego błędu, 
ponieważ uważał, że jeżeli sam otwiera własną działalność, to jest jasne dla wszystkich, że 
musi się ubezpieczyć i to w Szczecinie w Urzędzie Marszałkowskim określono jako 
oczywistą omyłkę pisarską, natomiast Koszalin się z tym nie zgodził i odrzucił. W następnym 
roku ponownie to złożył. Pan Tomasz Urbański powiedział, że prosi sobie wyobrazić, że takie 
działanie z terenu naszej gminy, z malutkiej miejscowości Wicie dwie osoby aplikowały i 
dwie osoby miały wystarczającą ilość punktów i skorzystały z tego programu. Mówca 
powiedział, że  jest fantastyczna współpraca z wszystkimi paniami począwszy od pani 
dyrektor. Mówca powiedział, że zachęca do skorzystania z tego programu indywidualnie i 
grupowo.  
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Pan Piotr Górniak Prezes Zarządu Stowarzyszenia Środkowopomorska Grupa 
Działania podziękował i powiedział, że bardzo miło takie słowa usłyszeć. Mówca jeszcze raz 
podziękował Przewodniczącemu Rady za możliwość dzisiejszego spotkania.  

 
Pan wójt powiedział, że potwierdza słowa pana Sołtysa z Wicia, ponieważ ta 

współpraca jest bardzo dobra.  
 
Pan Henryk Ignatowicz Wiceprzewodniczący Rady podziękował za prezentację, 

która była bardzo rzeczowa. Mówca powiedział, że podejrzewa, że bardzo wiele osób będzie 
chciało skorzystać z tego, tym bardziej, że pan Tomasz rekomenduje.  
 
/Zaproszenie Zarządu Stowarzyszenia Środkowopomorskiej Grupy Działania i Wójta Gminy Darłowo na 
konsultacje społeczne w celu przygotowania Lokalnej Strategii Rozwoju na lata 2023-2027 stanowi załącznik nr 
8 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 

Wiceprzewodniczący ogłosił 5 minut przerwy. 
 

Po przerwie Wiceprzewodniczący stwierdził kworum wynoszące 12 radnych. 
 
 
 

Informacja Wójta Gminy Darłowo o realizacji uchwał Rady Gminy Darłowo między 
sesjami. 

Ad. 6.  

  
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że  wszystkie uchwały 

podjęte od 16 grudnia 2022 roku zostały przez organy nadzoru sprawdzone. W stosunku do 
jednej uchwały zostało wszczęte postępowanie w sprawie uchwały w sprawie podwyższenia 
kryterium dochodowego uprawniającego do przyznawania nieodpłatnie pomocy w zakresie 
świadczenia pieniężnego na zakup posiłku lub żywności dla osób objętych wieloletnim 
rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023.  

 
 

Radny Piotr Szewczykowski wyszedł z sali obrad. 
 
 
Pan wójt powiedział, że z tej uchwały zostało wykreślone przez organ nadzoru jedno 

wyrażenie „posiłku albo”. Tu organ nadzoru stwierdził, że to jest po prostu nasza interpretacja 
i wykreślił te słowa. W pozostałym zakresie uchwała jest zgodna.   
 
/Określenie sposobu realizacji uchwał podjętych na LX, LXI, LXII i LXIII sesji stanowi załącznik nr 9 do 
protokołu/ 
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Na tym punkt zakończono. 
 
 
 

Informacja Wójta Gminy Darłowo o wydanych decyzjach w związku ze zmianą wartości 
nieruchomości na skutek uchwalenia lub zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego, za rok 2022. 

Ad.7.  

 
Pan wójt powiedział, że jest taka informacja o wydanych decyzjach w związku ze zmianą 
wartości nieruchomości na skutek uchwalenia lub zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego, za rok 2022. W 2022 roku takich postępowań 
prowadzonych przez Gminę było jedenaście. Na skutek zmian w planie przestrzennym, które 
skutkowały właśnie wzrostem wartości nieruchomości gmina uzyskała środki w kwocie 
84 621,00 zł.   
 
 

Radny Bogdan Herbeć wrócił na salę obrad. 
 
/Informacja Wójta Gminy Darłowo o wydanych decyzjach w związku ze zmianą wartości nieruchomości na 
skutek uchwalenia lub zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego, za rok 2022 stanowi 
załącznik nr 10 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 

Interpelacje.  
Ad.8. 

Wiceprzewodniczący zapytał, czy Radni chcą zgłosić interpelacje. 
Nikt z radnych się nie zgłosił.  
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 

Odpowiedzi na interpelacje. 
Ad. 9.  

 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że w okresie 

sprawozdawczym, czyli od 16 grudnia 2022 roku radni złożyli jedną interpelację, natomiast 
sołtysi złożyli jeden wniosek.. Udzielono odpowiedzi na interpelację i wniosek za 
pośrednictwem Biura Rady.  
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/Określenie sposobu realizacji interpelacji radnych i wniosków sołtysów stanowi załącznik nr 11 do protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.     
 
 
 

Informacja Przewodniczącego Rady Gminy Darłowo o działalności w okresie między 
sesjami.  

Ad. 10.  

 
Pan Henryk Ignatowicz Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo przedstawił 

informacje z działalności w okresie między sesjami.  
 
/Informacja Przewodniczącego stanowi załącznik nr 12 do protokołu/ 
 

Na tym punkt zakończono.   
 
 
 

TRYBUNA OBYWATELSKA. 
Ad.11.  

 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy ktoś chciałby zabrać głos w tym 
punkcie? 
 

Pan Henryk Ignatowicz Wiceprzewodniczący Rady powiedział, że zanim udzieli 
głosu panu Kazimierzowi Grzybakowi, pozwoli sobie w imieniu mieszkańców wsi Dobiesław 
i Wiekowice podziękować panu Staroście Sławieńskiemu i jego Zastępcy za dotrzymanie 
danego słowa w kwestii ogłoszenia przetargu na budowę drogi wraz z poboczem, chodnikiem 
w naszych miejscowościach. Pan Henryk Ignatowicz powiedział, że dla niego i dla Pani 
Krystyny Krassowskiej Sołtys Dobiesławia jest to rzecz bardzo istotna, bardzo cenna i 
trzymają kciuki, żeby się wyłonił wykonawca tej inwestycji.  

 
Wiceprzewodniczący poprosił następnego mówcę o podejście do mównicy, 

przedstawienie się i wygłoszenie przemowy.  
 
Pan Kazimierz Grzybak Prezes Klubu Sportowego Wiekowianka Wiekowo 

powiedział, że korzystając z okazji chciał zgłosić kilka swoich uwag i propozycji 
wynikających ze swojej działalności społecznej. Mówca powiedział, że informacja dzisiaj to 
jest towar wart więcej niż złoto. Mamy RODO i mamy inne zabezpieczenia, gdzie logujemy 
się i musimy najpierw określić jeżeli chodzi o informacje przetwarzanie i inne rzeczy. Mówca 
zapytał prowadzącego sesję ile ma czasu na wypowiedzenie się.  
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Wiceprzewodniczący odpowiedział, że proponuje udzielanie wypowiedzi w 
granicach pięciu minut.  

 
Pan Kazimierz Grzybak Prezes KS Wiekowianka Wiekowo kontynuując 

wypowiedź powiedział, że ze swojej perspektywy i swojego doświadczenia chciałby 
przedstawić taką propozycję Radzie Gminy, Panu Wójtowi i Urzędowi, którym kieruje, 
żebyśmy się zastanowili nad taką sprawą, żeby ta informacja, która mogłaby dotrzeć do 
stowarzyszeń była tak gdzieś zebrana w jednym miejscu. Pan Kazimierz podał przykład jak u 
nich to działa  w Zachodniopomorskim Związku Piłki Nożnej. Związek ma taką zakładkę – 
dotacje dla klubów – i tam jest wszystko, co dotyczy kultury fizycznej. Mówca powiedział, że 
dotyczy to generalnie piłki, ale i też kultury fizycznej. Tam są projekty na infrastrukturę, na 
działalność i na różne inne rzeczy. Tam sobie z takiego programu można skorzystać. 
Obejmuje to konkursy, które ogłasza na przykład Ministerstwo Sportu i Turystyki, 
Ministerstwo Edukacji i Nauki, Urząd Marszałkowski, fundacje różnego rodzaju. Mówca 
powiedział, że tam jest taki odnośnik, na który sobie wchodzi, klika i tam sobie spokojnie 
może poczytać, zobaczyć czy temat go interesuje, czy spełnia kryteria do tego, żeby 
aplikować i wtedy zastanawia się, czy warto takim tematem się zająć. Mówca powiedział, że 
oczywiście jest część takich tematów jak modernizacja infrastruktury sportowej, to generalnie 
w tych tematach muszą uczestniczyć jednostki samorządu terytorialnego, bo one są 
właścicielem infrastruktury. A na działalność na przykład można. Pan Prezes Kazimierz 
Grzybak powiedział, że w ubiegłym roku Klub uczestniczył w programie „Klub”, gdzie 
otrzymał dotację i program rozliczył i zielony certyfikat, Szkółka Piłkarska Wiekowianka 
Wiekowo, który był takim programem pilotażowym w ubiegłym roku. Mówca powiedział, że 
w tym ro k u  mają ten certyfikat przedłożony i na pewno też jakąś dotację z tego tytułu 
otrzymają. Poza tym uczestniczyli  też w projekcie „Poznaj Polskę na sportowo”, gdzie dzieci 
ze szkółki piłkarskiej w ramach otrzymanej dotacji były za darmo na meczu Lecha Poznań z 
Rakowem Częstochowa. Mówca powiedział, że te wszystkie projekty znaleźli właśnie w tym 
banku informacji w związku z czym pyta, czy byłoby możliwe, żeby na stronie Urzędu 
Gminy była taka zakładka, gdzie byłyby na przykład takie konkursy. Mówca powiedział, że 
wie, że to obejmuje duże spektrum w różnych dziedzinach. Pan Kazimierz powiedział, że na 
terenie naszej gminy można zlokalizować ile tych stowarzyszeń jest i jaką one prowadzą 
działalność i na przykład przynajmniej w tym zakresie, żeby można było kliknąć na stronę 
gminy w zakładkę „Dotacje dla stowarzyszeń” i tam sobie z tego programu wybierze. Mówca 
powiedział, że dlatego nawet działając w sferze kultury fizycznej i sportu też można 
uzyskiwać granty na inne rzeczy. Mówca powiedział, że to jest taka jego propozycja i taka 
uwaga.  

 
Pan Kazimierz Grzybak powiedział do pana przewodniczącego chciał zadać pytanie. 

Mówca powiedział, że ponieważ gdy osobiście był radnym w kadencji 1994-1998 to takie coś 
jak sesja nadzwyczajna, to rzeczywiście była nadzwyczajna rzeczywiście, bo była 
nadzwyczajna. Natomiast były normalne sesje, na których można było przyjść, wypowiedzieć 
się. A tutaj tak – mówca powiedział, że nie chce tu w formie zarzutu bo był czas covid i takie 
rzeczy, gdzie były ograniczenia – ale często nieraz wchodzi na stronę gminy zobaczyć kiedy 
będzie sesja i okazuje się, że sesja już była. Mówca powiedział, że dwa dni to trudno. 
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Generalnie na takiej sesji jako przedstawiciele nie za bardzo mogą się wypowiedzieć, chociaż 
wie, że przewodniczący udziela głosu.  

 
Wiceprzewodniczący odpowiadając powiedział, że sesje nadzwyczajne są 

powoływane przez wójta (w trybie wnioskowym, art. 20 ust 3 usg) i to są sesje na załatwianie 
bieżących spraw i sami jesteśmy często zaskoczeni sytuacją i musimy się zorganizować. 
Natomiast sesje zwykłe są z długim wyprzedzeniem i taka informacja jest na stronie gminy.  

 
Pan wójt wypowiedział się w sprawie tych sesji. Pan wójt powiedział, że pan 

Kazimierz ma rację, że był radnym parę lat temu. Wójt powiedział, że rzeczywiście nawet 
sam odkąd był zastępcą, czy wójtem zauważył, że niestety zmieniło się dużo w zakresie 
funkcjonowania gminy. My bardzo często dostajemy informacje bardzo późno – czy to z 
Urzędu Wojewódzkiego, że zostają wprowadzone nowe środki dla pomocy dla Ukrainy, czy 
nowe środki, które zostały przekazane szkołom, czy inne nadzwyczajne, które żeby móc je 
wypłacić naszym mieszkańcom, musimy je mieć wprowadzone do naszego budżetu. Jeżeli nie 
będziemy mieli tego wprowadzonego do budżetu to jest to dyscyplina finansów publicznych. 
Kiedyś tego rzeczywiście nie było. Sesje nadzwyczajne były trzy razy w roku, cztery razy w 
roku. Teraz czasami musimy je robić nawet dwa razy w miesiącu. To nie wynika jakby z 
naszej złej woli, żeby tu nie zapraszać nikogo i robić sesje nadzwyczajne. Uchwały, które 
mogą poczekać czekają i tak na zwykłą sesję. Zwykłe sesje są organizowane oczywiście w 
ramach określonego czasu. Na sesjach nadzwyczajnych są tylko bardzo i często najpilniejsze 
sprawy. Pan wójt powiedział, że czasami mu głupio wołać radnych i sołtysów, żeby nawet na 
tych sesjach, gdzie jest jedna czy dwie uchwały przyjeżdżali. Dlatego ostatnio była podjęta 
uchwała o zdalnych tych sesjach nadzwyczajnych, żeby nie trzeba było zaangażować tylu 
osób – zarówno sołtysów jak i radnych w związku z tymi kosztami dojazdu. Pan wójt 
powiedział, że prosi mu uwierzyć, że są to sprawy najpilniejsze, ale nie jakieś strategiczne, 
czy żeby koś czół, że my nie chcemy żeby był na sesji. Po prostu wymagane jest to, żeby 
urząd funkcjonował i żeby wszystko było zgodnie z przepisami wypłacone. Najczęściej są to 
zmiany w budżecie związane albo z podpisaniem jakiejś umowy, albo po prostu z 
wypłaceniem środków na rzecz naszych mieszkańców. Chcemy, żeby to sprawnie się 
odbywało, dlatego nie raz jesteśmy zobowiązani zrobić te sesje.  

 
Wiceprzewodniczący powiedział, że w sesji nadzwyczajnej nie ma punktu „Trybuna 

Obywatelska”, natomiast taki punkt jest zgodnie ze Statutem Gminy w sesji zwyczajnej.  
 
Pani Wanda Hańczaryk Sołtys Sołectwa Cisowo powiedziała, że nietypowo dzisiaj 

występuje, bo chciała podziękować panu Waldemarowi Bonk oraz panu Zastępcy Starosty za 
połatanie dziur w miejscowości Cisowo i Kopań. Pani Sołtys powiedziała, że jeśli chodzi o 
powiat to się stara. Następnie mówczyni powiedziała, że dostała smutny telefon z powiatu, że 
droga „Cisowska” tj. droga  powiatowa Cisowo – Kopań nie będzie robiona. Natomiast 
będzie tylko i wyłącznie remontowana. Pani Sołtys powiedziała, że jednej z radnych chciała 
powiedzieć, że wytyczony w Żukowie Morskim jest plac zabaw i wioska ożyła dzięki drodze 
wojewódzkiej. Tak. Tylko, że plac zabaw w Żukowie Morskim jest – jeśli ktoś dojdzie do 
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tego, to może być duża kara, bo plac zabaw jest przy samej drodze prawie a jest 
nieogrodzony. A plac zabaw jeśli jest przy drodze powinien mieć siatkę przynajmniej 1,20 m.  

 
Pan Kazimierz Grzybak powiedział do pana wójta, że wszystko rozumie i wie, że 

przez to urząd i pan ma wiele rzeczy takich bieżących i bałaganu, tylko nie w formie, żeby się 
tu przekonywać kto ma rację. Mówca powiedział, że wybierał się na sesję, na której miała być 
podjęta uchwała o współpracy na 2023 rok z organizacjami pozarządowymi i niestety 
uchwała była procedowana w formie sesji nadzwyczajnej. Mówca powiedział, że tą uchwałę 
można było tak zaplanować, że ona mogła być. Ale zostawmy to. Każdy popełnia błędy. 
Mówca powiedział do pana wójta, że ma jeszcze takie pytanie. Czy jest panu wójtowi coś 
wiadomo na temat inwestycji w rejonie Wiekowa, Wiekowic jeżeli chodzi o dużą farmę 
fotowoltaiczną? Czy jakieś informacje są? Czy też ta zmiana planu, która jest w obrębie 
Wiekowice, Dobiesław czy to jest pod to robione?  

 
Wiceprzewodniczący udzielając głosu miał drobne problemy techniczne, ale 

skorygował kolejność mówców wyświetlonych na urządzeniu i udzielił głosu wójtowi.  
 
Pan Wójt odpowiedział, że odnośnie farm fotowoltaicznych było uchwalane studium, 

w którym są określone tereny pod farmy fotowoltaiczne. Tutaj też są określone zmiany w 
planie, które będą wynikały ze studium. W zakresie kto będzie zainteresowany, czy jaka firma 
będzie budowała te farmy fotowoltaiczne i czy w ogóle one powstaną to już nie jest w 
zakresie gminy.  

 
Radna Marzena Drzewucka powiedziała do pani Wandy, że plac w Żukowie 

Morskim jest ogrodzony.  
 
Pani Wanda Hańczaryk powiedziała, ze nie wymieniała kto napisał.  
 
Pani Marzena Drzewucka powtórzyła, że plac w Żukowie Morskim jest ogrodzony a 

uważa, że miejsce jest tak wybrane, żeby mieszkańcy mieli do niego dostęp. Gdzie mieliśmy 
go zrobić, w polach? On jest w centrum wioski.  

 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że cieszy się, że tutaj 

Starostwo Powiatowe poinformowało może nie o sukcesie, tylko o tym, że wieloletnie, kilka 
razy w jakiś sposób składało wniosek i on ze względów formalnych nie przeszedł. Wójt 
powiedział, że szkoda, że Starostwo nie powiadomiło Urzędu Gminy o takiej rzeczy. Wójt 
powiedział, że cieszy się, że Starostwo panią powiadomiło. Następnie powiedział, że myśli, 
że teraz będziemy się komunikować z Panem Starostą przez panią Wandę w takim wypadku. 
Pan wójt przeprosił, że tak mówi a następnie wyjaśnił, że jest mu po prostu przykro. Wójt 
powtórzył, że jest mu przykro, że po tylu latach, gdzie jeździ na zebrania w Cisowie i w 
Kopań, gdzie 90% rzeczy, które dotyczą tych zebrań dotyczy drogi powiatowej Cisowo-
Kopan. W Kopań wielokrotnie Pan Starosta jest proszony na zebranie a nigdy nie był na tym 
zebraniu. Bardzo długo prosiliśmy o zorganizowanie i o przystąpienie do tego konkursu. Pan 
wójt powiedział, że miał informację, że nawet dwa razy przystępowaliśmy do tej drogi. Pan 
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wójt powiedział, że mu jest w imieniu mieszkańców przykro, że nawet złe wieści nie są do 
gminy bezpośrednio przekazywane bo to wójt później się tłumaczy za pana Starostę na 
zebraniach.  

 
Wiceprzewodniczący Rady powiedział, że w sumie to się wyzerowało, bo 

Wiekowice i Dobiesław są bardzo zadowoleni. Pan wójt i mieszkańcy tamtego rejonu 
niekoniecznie. My dalej podtrzymujemy swoje zdanie.  

 
Pan wójt powiedział, że tu podziękuje radnym i pracownikom za to, że został projekt 

wykonany.  
 
Pani Krystyna Krassowska powiedziała, że tu pan wójt właśnie ją wyprzedza, bo 

właśnie poprosiła o głos.  
 
Pan wójt przeprosił i powiedział, że to odebrało mu słowa.  
 
Pani Krystyna Krassowska Sołtys Sołectwa Dobiesław powiedziała, że jest 

szczęśliwa, że podjęta została wreszcie próba przeprowadzenia przetargu na tą budowę tej 
drogi Dobiesław-Wiekowice, bo czekaliśmy na to od czerwca ubiegłego roku i mamy 
nadzieję, że zostanie wyłoniony wykonawca. Mówczyni powiedziała, że już nie raz to 
mówiła, że gdyby nie działania naszej gminy i działania pana wójta to nigdy nie powstał by 
ten projekt. Gdyby nie doszło do rozmowy z panem Ministrem Szefernakerem 
najprawdopodobniej dzisiaj o tej drodze byśmy nawet nie mówili. Mówczyni bardzo za to 
dziękowała naszej Gminie a panu Staroście też będzie dopiero dziękowała jak dotrzyma 
słowa i jak ta droga rzeczywiście powstanie, bo wie, że w dzisiejszych czasach jest bardzo 
trudno wyłonić konkretną firmę do budowy tak dużej inwestycji aczkolwiek mówi się, że jest 
to inwestycja prosta. Mówczyni powiedziała, że będzie trzymała mocno kciuki i prosi o to 
wszystkich naszych mieszkańców, żeby ta droga nam się udała, bo ta droga jak kiedyś 
mówiła pani Szydło, do której niechętnie się odwołuje – mieszkańcom Dobiesławia i 
Wiekowic po prostu się należy. Zwyczajnie droga jest rozjeżdżona i zniszczona i gdyby nie 
to, że mamy …  

 
Pan Kazimierz Grzybak powiedział, że mieszkańcom Wiekowa też.  
 
Pani Krystyna Krassowska powiedziała, że Wiekowo już ma wyasfaltowaną drogę 

dawno. My to mamy same dziury, także u nas to jest troszeczkę skomplikowana sytuacja.  
Mówczyni powiedziała, że ma nadzieję, że do tego dojdzie i że będziemy mogli się wspólnie 
z tego cieszyć. Pani Krystyna Krassowska powiedziała do pana wójta, że jest jej przykro, że 
pan wójt nie jest informowany o takich sprawach. Mówczyni powiedziała, że sama też stara 
się i dzwoni bardzo często do starostwa, żeby się czegoś dowiedzieć i nie ukrywa, że bardzo 
się cieszyła, że pan Starosta poinformował chociaż ją o tym, że ogłosi przetarg. Mówczyni 
podziękowała za głos.  
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Wiceprzewodniczący powiedział, że to znaczy, że pani Krystyna ma tutaj lepszą 
obsługę swojego biura niż pan wójt w kwestiach kontaktu z powiatem.  

 
Pani Krystyna Krassowska powiedziała, że myśli, że pan Starosta jej wcale nie lubi 

ale zadzwonił z jakiś powodów.  
 
Wiceprzewodniczący powiedział, że trudno pani Krystyny nie lubić.  
 
Pani Wanda Hańczaryk powiedziała do pana wójta, że Cisowo jest w powiecie 

przynajmniej raz w tygodniu lub raz na dwa tygodnie i o drogę się kłóci „Cisowsko – 
Kopańską”. Mówczyni powiedziała, że jak nie jest to ona, to jest to ktoś z jej mieszkańców 
lub rady sołeckiej i dlatego może gmina się tak często nie upomina o drogę Cisowską i pan 
Starosta może rzeczywiście po starej znajomości zadzwonił do niej i powiedział, że droga 
Cisowo Kopań będzie tylko remontowana. Mówczyni powiedziała, że nikomu nie ujmuje i 
nie ma zamiaru ujmować, ale widocznie Gmina za mało ubiega jeśli chodzi o tą drogę, tak jak 
o wiele rzeczy w Cisowie, o czym może na następnej sesji powie.  

 
 

Radny Piotr Szewczykowski wyszedł z sali obrad. 
 
Wiceprzewodniczący powiedział, że z tego wynika, że dokumentacja była 

niepotrzebna pani Sołtys. Wiceprzewodniczący powiedział, że na poparcie tego, o czym 
mówili tu z panią Krystyną mają miarodajną informację od specjalisty od dróg, że inwestycja 
powyżej 5 000 0 0 0 zł a ta opiewa chyba na 16 000 000 zł jest pożądaną inwestycją dla 
wielkich firm. Wiceprzewodniczący powiedział, że mówił to Robert C. Następnie 
Wiceprzewodniczący przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad.  
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 

Czas dla samorządu. 
Ad.12.  

 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy ktoś chciałby zabrać głos w tym 
punkcie? 
W tym punkcie głos zabrali: 
 

Radny Bogdan Herbeć powiedział, że trudno jest słyszeć o tych działach 
wymierzonych w kierunku wójta jeżeli chodzi o sprawy remontowe dróg powiatowych. 
Radny podał przykład kiedy wspólnie razem z panem wójtem i kolegą radnym 
Gałuszkiewiczem jeździli do starostwa powiatowego na sesje – komisje –  aby nie dopuścić 
do przekazania drogi Jeżyce – Słowino do Nadleśnictwa. Pan radny powiedział, że naprawdę 
jak on to widzi i jak on to ocenia to naprawdę wójt stara się, żeby ten kontakt z powiatem był 
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i p ro si mu wierzyć,  że stara się ró wn ież o  to ,  żeby ta gmina jeśli chodzi o infrastrukturę 
drogową, żeby się rozwijała i naprawdę te starania czyni. Oczywiście mówimy o drogach 
powiatowych.  

 
Radny Piotr Szewczykowski wrócił na salę obrad. 

 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy ktoś chciałby zabrać gło s w tym 
punkcie? 

 
Pan Tomasz Urbański Sołtys Sołectwa Wicie powiedział, że krótko ale radośnie 

powie. Mówca powiedział, że nie będzie oryginalny, ale też nie obiecuje, że to nie będzie 
plagiat. Mianowicie powróci do tego od czego zaczęto. Mianowicie ma to pewien rodzaj 
kompozycji klamrowej. Na początek podziękowania pana wójta, następnie pan Bogdan też się 
odezwał w tej sprawie, natomiast osobiście pewnie już też dziękował a na pewno gratulował 
jeśli chodzi o osiągnięcia Gminnego Sztabu w Wielkiej Orkiestrze Świątecznej Pomocy. 
Pewnie na tym by się to zakończyło, gdyby nie głosy mailowe, które do niego napływały i na 
stronę Morza Wicie ale i też telefonicznie. Po pierwsze sołtys chyli czoła i to bardzo nisko i 
bardzo głęboko i z radością obserwując działania naszego Gminnego Sztabu i wolontariuszy i 
dzieci i tej całej formuły działania, która jest z roku na rok fantastyczna i Sztab jest 
przegenialny. Pan Tomasz powiedział, że wyjaśni teraz dlaczego pozwolił sobie zająć czas. 
Mianowicie dawni nasi sąsiedzi tj. gmina Mielno, z którą bezpośredni kontakt straciliśmy bo 
sąsiadujemy teraz z gminą Sianów. Mówca powiedział, że ponieważ mieszka 17 lat w Wiciu 
a wcześniej 21 lat w Mielnie, w związku z to łącznie z członkami Rady Miejskiej – bo to już 
jest teraz miasto i to są znajomi, koledzy i koleżanki z dawnych lat – pochwalili się, że tam 
gratulują osiągniecia 54 000 zł z ogonkiem. Mówca powiedział, że im pogratulował jako 
sąsiad z naszym wynikiem 86 000 zł z podobnym ogonkiem. Proszę sobie wyobrazić, że to 
jest gmina miejsko-wiejska rozciągnięta od Gąsek przez te wszystkie miejscowości wybitnie 
polityczne, które działają. Tam jest wynik 32 000 zł mniej niż w naszej gminie.  

 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz opuścił obrady sesji. 

 
Kworum od tego momentu wynosi 11 radnych.  

 
Pan Tomasz Urbański powiedział, że teraz ostatnia kwestia. Faktycznie cztery lata 

ma okazję współdziałać w naszej gminie i współpracować. Mówca powiedział, że w wielu 
miejscach mieszkał. Tam jest taka sama ilość radnych – w tamtym czasie tak było, kiedy tam 
mieszkał. Pan Tomasz powiedział, że nie zna drugiego takiego przykładu, żeby tak 
fantastycznie współpracowała rada gminy z wójtem i z całym urzędem i ze wszystkim tym co 
nas otacza i to jest ta jednomyślność. Mówca sobie przypomniał, że cztery lata temu tu 
występując w pewnej nieprzyjemnej dla sienie sprawie wypowiedział taką kwestę, że my 
jesteśmy, że powinniśmy być ale już wie, że jesteśmy – jedną rodziną i ta rodzina nazywa się 
Gmina Darłowo. Raduje się serce, raduje się dusza.  

 
Wiceprzewodniczący powiedział: „I Tomek do mównicy wyrusza”.  
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Pan Tomasz Urbański powiedział, że to było nawiązanie do tych słów pana Henryka.  
 
Pan Henryk Ignatowicz Wiceprzewodniczący powiedział, że pamięta to kiedy 

dotyczyło to osobiście kwestii takiego gościa. Poprzez takie uwagi i słowa ukształtowaliśmy 
taką formułę.  

 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos w 
tym punkcie? 

 
Nikt się już nie zgłosił.  

 
Na tym punkt zakończono.  
 
Ad.13.
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia 
dotyczącego współpracy jednostek samorządu terytorialnego Obszaru Funkcjonalnego 
Sławna służącej realizacji zadań w ramach Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. 
Druk Nr 1/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia dotyczącego 
współpracy jednostek samorządu terytorialnego Obszaru Funkcjonalnego Sławna służącej realizacji zadań w 
ramach Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu/  
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan Wójt powiedział, że od wielu miesięcy także jest pisana i opracowywana strategia 
dla tego obszaru terytorialnego funkcjonującego na ternie powiatu sławieńskiego. Między 
innymi tu pan sołtys z Wicia bierze udział w tym jako przedstawiciel samorządowy ale i także 
jako przedstawiciel przedsiębiorców. Opracowujemy tą strategię miedzy innymi po to, żeby 
też była możliwość pozyskania dodatkowych środków, które będą w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego. Program ten teraz będzie się troszeczkę inaczej nazywał, ale będzie 
on na przyszłe pięć lat.  

Pan wójt powiedział, że stowarzyszenie w zakresie współpracy w zakresie obszaru 
funkcjonalnego Sławna w celu realizacji tych zadań Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych jest potrzebne, żeby zawrzeć takie porozumienie miedzy gminami, między 
powiatem i miastami z powiatu, żeby można było po te środki sięgnąć.  

 
 
Radny Wiesław Moskwa  Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu 
przedstawił pozytywną opinię
 

 dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu/ 
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Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 15 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia dotyczącego współpracy jednostek samorządu 
terytorialnego Obszaru Funkcjonalnego Sławna służącej realizacji zadań w ramach 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych: 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Wiceprzewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła

 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia dotyczącego 
współpracy jednostek samorządu terytorialnego Obszaru Funkcjonalnego Sławna 
służącej realizacji zadań w ramach Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. 

/Uchwała Nr LXIV.619.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia 
dotyczącego współpracy jednostek samorządu terytorialnego Obszaru Funkcjonalnego Sławna służącej realizacji 
zadań w ramach Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 

 
Punkt 14 został wykreślony z porządku obrad. 

 
 
Ad.15.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości.                              
Druk Nr 3/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości stanowi załącznik nr 17 do niniejszego 
protokołu/ 
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Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że chodzi o nabycie od Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa 
działki nr 4/1 o powierzchni 84 ary położonej w Palczewicach nad jeziorem. Pan wójt 
powiedział, że tu w przyszłości planujemy na tej nieruchomości rozwój infrastruktury nad 
jeziorem Kopań i dlatego chcieliśmy ją nabyć.  
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 19 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na nabycie 
nieruchomości:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła
 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości. 

/Uchwała Nr LXIV.620.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości 
stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad.16.  
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Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości.                     
Druk Nr 4/2023LXIV 
 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości stanowi załącznik nr 21 do niniejszego 
protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że podobna sytuacja w Palczewicach KOWR jest właściciele 
działki nr 2/14, która ma powierzchnię 1,0540 ha. Tu w planie przestrzennym ona jest 
przeznaczona na usługi sportu i rzeczywiście pod takie przeznaczenie chcielibyśmy ją 
przejąć. Być może kiedyś w przyszłości w Palczewicach powstanie jakieś boisko.  
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 23 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na nabycie 
nieruchomości:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła
 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości. 

/Uchwała Nr LXIV.621.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości 
stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu/ 
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Na tym punkt zakończono.  
 
 
Ad.17.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości. Druk Nr 
5/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości stanowi załącznik nr 25 do niniejszego 
protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że chodzi nabycie 64 metrów i jest to działka nr 2/16 w 
Palczewicach, której właścicielem jest Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa. Chcielibyśmy 
przejąć tą działkę na poszerzenia pasa drogowego.  
 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 27 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na nabycie 
nieruchomości:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
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podjęła
 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości. 

/Uchwała Nr LXIV.622.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości 
stanowi załącznik nr 28 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad.18.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Darłowo. Druk Nr 6/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości stanowiącej własność Gminy Darłowo 
stanowi załącznik nr 29 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że ta uchwała to była omawiana dokładnie na komisjach. Chodzi 
o sprzedaż części działki nr 39/45 na wniosek osoby zainteresowanej tj. właściciela działki nr 
39/58, żeby mieć dojście do drogi ulicy Darłowskiej w Dąbkach. Tutaj chodzi o bardzo mały 
kawałeczek tej działki, która jest obecnie wydzierżawiana. Jest to około 12 metrów 
kwadratowych ale to jeszcze się okaże podczas podziału nieruchomości.  
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 30 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 31 do niniejszego protokołu/ 
 
Radna Marzena Drzewucka Zastępca Przewodniczącego Komisji Uzdrowiskowej 
przedstawiła pozytywną opinię
 

 dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Uzdrowiskowej stanowi załącznik nr 32 do niniejszego protokołu/ 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
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Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż 
nieruchomości stanowiącej własność Gminy Darłowo:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
10 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
1 głosie wstrzymującym (radna Marzena Drzewucka) 
podjęła

 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Darłowo. 

/Uchwała Nr LXIV.623.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 33 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad.19.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Darłowo. Druk Nr 7/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości stanowiącej własność Gminy 
Darłowo stanowi załącznik nr 34 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że uchwała była omawiana na komisjach rady gminy. Chodzi o 
dalszą dzierżawę działki nr 181/7 w obrębie Dąbki pod maszt telekomunikacyjny, GPS koło 
oczyszczalni ścieków. On jest na gminnej działce i pod ten maszt będzie dalsza dzierżawa.  
 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 35 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  
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/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 36 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Radna Marzena Drzewucka Zastępca Przewodniczącego Komisji Uzdrowiskowej 
przedstawiła pozytywną opinię
 

 dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Uzdrowiskowej stanowi załącznik nr 37 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie 
nieruchomości stanowiącej własność Gminy Darłowo:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła

 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Darłowo. 

/Uchwała Nr LXIV.624.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie 
nieruchomości stanowiącej własność Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 38 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad.20.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu. 
Druk Nr 8/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 39 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że chodzi o projektowaną sieć przez Energa Operator S.A. 
projektowanej linii kablowej 0,4 kV na działkach w obrębach ewidencyjnych: działka nr 514 
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w obrębie Wiekowice, działka nr 316/1 w obrębie Bobolin, działka nr 316/2 w obrębie 
Bobolin, działka nr 93 w obrębie Bobolin, 107/4 w obrębie Bobolin, działka nr 386 w obrębie 
Domasławice.  
 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 40 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 41 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Radna Marzena Drzewucka Zastępca Przewodniczącego Komisji Uzdrowiskowej 
przedstawiła pozytywną opinię
 

 dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Uzdrowiskowej stanowi załącznik nr 42 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie 
służebności przesyłu:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła
 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu. 

/Uchwała Nr LXIV.625.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności 
przesyłu stanowi załącznik nr 43 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
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Ad.21.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu. 
Druk Nr 9/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 44 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że tym razem służebność na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa 
w związku rozbudową przyłączy gazowych. Są to działki nr 604/8 i 604/9 w obrębie 
ewidencyjnym Cisowo.  
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 45 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 46 do niniejszego protokołu/ 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie 
służebności przesyłu:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła
 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu. 

/Uchwała Nr LXIV.626.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności 
przesyłu stanowi załącznik nr 47 do niniejszego protokołu/ 
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Na tym punkt zakończono.  
 
 
Ad.22.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX.509.2022 Rady Gminy 
Darłowo z dnia 22 kwietnia 2022 roku w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania 
na drogach publicznych na obszarze Gminy Darłowo, wysokości stawek za parkowanie 
pojazdów samochodowych w strefie, wysokości opłat dodatkowych oraz sposobu ich 
pobierania. Druk Nr 10/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX.509.2022 Rady Gminy Darłowo z dnia 22 kwietnia 2022 
roku w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania na drogach publicznych na obszarze Gminy Darłowo, 
wysokości stawek za parkowanie pojazdów samochodowych w strefie, wysokości opłat dodatkowych oraz 
sposobu ich pobierania stanowi załącznik nr 48 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że rok temu objęliśmy strefa płatnego parkowania ulicę 
Dąbkowicką w Dąbkach tak na próbę. Widzimy, że w dalszym ciągu ulica jest w jakiś sposób 
zastawiana przez samochody także poza okresem sezonu, gdzie nie mamy opłaty tutaj 
parkingowej. Teraz będziemy tą opłatę zmieniamy i będziemy pobierać od 1 marca 2023 roku 
do 31 października 2023 roku w godzinach od 9:00 do 21:00. Dlaczego nie przez cały rok? 
Chcemy zobaczyć. Boimy się też o te parkometry, bo to jest bardzo cenny sprzęt i chcemy go 
jednak na razie demontować na okres całkowitej zimy. Zwiększamy troszeczkę stawki opłaty 
za parkowanie, chociaż to i tak nie są duże stawki. Za czas parkowania do 1 godziny 3,00 zł, 
za drugą rozpoczętą godzinę parkowania 3,60 zł, za trzecią rozpoczętą godzinę parkowania 
4,30 zł, za czwartą godzinę i każda następną godzinę parkowania 3,00 zł. Opłata dzienna za 
jeden dzień parkowania 30,00 zł. Niestety ona musi być wyższa i konkurencyjna do tych w 
ośrodkach, bo to właśnie samochody z ośrodków parkują na tym parkingu. Ustala się opłatę 
abonamentową w kwocie 350,00 zł miesięcznie.  
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 49 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 50 do niniejszego protokołu/ 
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Radna Marzena Drzewucka Zastępca Przewodniczącego Komisji Uzdrowiskowej 
przedstawiła pozytywną opinię
 

 dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Uzdrowiskowej stanowi załącznik nr 51 do niniejszego protokołu/ 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX.509.2022 
Rady Gminy Darłowo z dnia 22 kwietnia 2022 roku w sprawie ustalenia strefy płatnego 
parkowania na drogach publicznych na obszarze Gminy Darłowo, wysokości stawek za 
parkowanie pojazdów samochodowych w strefie, wysokości opłat dodatkowych oraz sposobu 
ich pobierania:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła

 

 uchwałę w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX.509.2022 Rady Gminy Darłowo z 
dnia 22 kwietnia 2022 roku w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania na drogach 
publicznych na obszarze Gminy Darłowo, wysokości stawek za parkowanie pojazdów 
samochodowych w strefie, wysokości opłat dodatkowych oraz sposobu ich pobierania. 

/Uchwała Nr LXIV.627.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX.509.2022 Rady 
Gminy Darłowo z dnia 22 kwietnia 2022 roku w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania na drogach 
publicznych na obszarze Gminy Darłowo, wysokości stawek za parkowanie pojazdów samochodowych w 
strefie, wysokości opłat dodatkowych oraz sposobu ich pobierania stanowi załącznik nr 52 do niniejszego 
protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad.23.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez 
właścicieli nieruchomości, którzy nie są obowiązani do ponoszenia opłat za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz gminy za usługi w zakresie 
odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych lub 
osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości 
ciekłych.          Druk Nr 11/2023LXIV 
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/projekt uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, 
którzy nie są obowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz gminy za 
usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych lub 
osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych stanowi 
załącznik nr 53 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że dokładnie była ta uchwała omawiana przez panią Izabelę na 
komisjach, aczkolwiek to są określone górne stawki opłat dla przedsiębiorców jeżeli nie 
uczestniczą w systemie zagospodarowania odpadami komunalnymi przez gminę – ci, którzy 
wyszli z systemu. Określamy takie stawki dla przedsiębiorców maksymalne jakie firmy 
zewnętrzne mogą żądać. Tak samo dotyczy to stawek maksymalnych na rzecz właścicieli jaki 
firmy zewnętrzne mogą żądać za wywóz i opróżnianie tych instalacji przydomowych i 
transport do oczyszczalni w kwocie 150,00 zł brutto za jeden m3. To są maksymalne stawki 
jakie mogą żądać podmioty zewnętrzne od naszych przedsiębiorców i mieszkańców za 
wywóz odpadów i opróżnianie instalacji.  
 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 54 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Radny Dariusz Bańczewski Zastępca Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

 

 
dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 55 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Radna Marzena Drzewucka Zastępca Przewodniczącego Komisji Uzdrowiskowej 
przedstawiła pozytywną opinię
 

 dotyczącą projektu uchwały.  

/opinia Komisji Uzdrowiskowej stanowi załącznik nr 56 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
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Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie określenia górnych stawek opłat 
ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy nie są obowiązani do ponoszenia opłat 
za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz gminy za usługi w zakresie odbierania 
odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w 
instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła

 

 uchwałę w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez 
właścicieli nieruchomości, którzy nie są obowiązani do ponoszenia opłat za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz gminy za usługi w zakresie 
odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych lub 
osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości 
ciekłych. 

/Uchwała Nr LXIV.628.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych 
przez właścicieli nieruchomości, którzy nie są obowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi na rzecz gminy za usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania 
zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu 
nieczystości ciekłych stanowi załącznik nr 57 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad.24.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2023 rok.                        
Druk Nr 12/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2023 rok stanowi załącznik nr 58 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. 
 

Pan wójt powiedział, że to jest jedna właśnie z takich zmian, których myśleliśmy, że 
już właśnie ich na sesji nie będzie, ale tez się pojawiła. Dokonujemy zwiększenia dochodów i 
wydatków z tytułu: 

1. Środków na wypłatę Funduszu Pomocy Ukrainie z przeznaczeniem na: 
- świadczenia rodzinne 61 800,00 zł, 
- jednorazową wypłatę 300,00 zł   w łącznej kwocie 5 000,00 zł, 
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- pomocy społecznej między innymi posiłki 3 000,00 zł.  
2. Środków na wypłatę dodatku węglowego 36 720,00 zł. Są to wnioski, które są 

weryfikowane już po decyzji SKO. 
3. Śródków na wypłatę niektórych źródeł ciepła (pelet, drewno) 30 600,00 zł.  
4. Środków na wypłatę dodatku za gaz (zwrot VAT) 2 000,00 zł.  

 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 59 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 
2023 rok:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła
 

 uchwałę w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2023 rok. 

/Uchwała Nr LXIV.629.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2023 rok 
stanowi załącznik nr 60 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad.25.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Wójta Gminy 
Darłowo. Druk Nr 13/2023LXIV 

  

 
/projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Wójta Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 61 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił 
projekt uchwały wraz  z uzasadnieniem. 
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Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Wójta 
Gminy Darłowo:  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 11 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 11 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy Darłowo  
11 głosami za uznaniem skargi za bezzasadną, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła

 

 uchwałę w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Wójta Gminy Darłowo, 
uznając skargę za bezzasadną. 

/Uchwała Nr LXIV.630.2023 Rady Gminy Darłowo w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Wójta Gminy 
Darłowo stanowi załącznik nr 62 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
Ad.26.
Wolne wnioski i zapytania. 

  

Wiceprzewodniczący zapytał czy ktoś  Państwa chciałby zabrać głos  
w tym punkcie? 
Nikt się nie zgłosił.  
 
Na tym punkt zakończono. 
 
 
 

Zakończenie sesji. 
Ad. 27.  

 
Wobec wyczerpania tematów ustalonego porządku obrad LXIV Sesji Rady Gminy 

Darłowo VIII kadencji – Pan Henryk Ignatowicz Wiceprzewodniczący Rady Gminy Darłowo 
zamknął obrady o godzinie 1222 w dniu 2 lutego 2023 roku. 

 

Wiceprzewodniczący  
Obradom przewodniczył: 

Rady Gminy Darłowo 
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Henryk Ignatowicz  
 

Sekretarz obrad
Radny Rady Gminy Darłowo 

:  

 
Wiesław Moskwa  
 
 
 

Iwona Kowalska   
Protokół sporządziła: 

Kierownik Biura Rady 


